
DPr-BRM-II.0012.7.1.2024 

Protokół Nr 84/I/2024 

posiedzenia Komisji Kultury  

Rady Miejskiej w Łodzi 

z dnia 16 stycznia 2024 r. 

 

 

I. Obecność na posiedzeniu: 

stan Komisji   - 16 radnych 

obecnych   - 14 radnych 

oraz zaproszeni goście. 

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 i 2 do niniejszego protokołu. 

Zaproszenia dla radnych stanowią załącznik nr 3  do niniejszego protokołu. 

Zaproszenia dla gości stanowią załącznik nr 4  do niniejszego protokołu. 

 

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczyła: 

Przewodnicząca Komisji Kultury p. Karolina Kępka. 

 

III. Proponowany porządek posiedzenia: 

1. Przyjęcie porządku obrad.  

2. Przyjęcie protokołu nr 82/XI/2023 z dnia 27 listopada 2023 r. i protokołu 
nr 83/XII/2023 z dnia 19 grudnia 2023 r.  

3. Sprawy nazewnicze.  

4. Informacja Wydziału Kultury na temat bieżących wydarzeń kulturalnych w Mieście 
Łodzi.  

5. Sprawy wniesione i wolne wnioski.  

 

IV. Przebieg posiedzenia i przyjęte ustalenia. 

Przewodniczące Komisji radna p. Karolina Kępka powitała na posiedzeniu Komisji 

obecnych on-line radnych i zaproszonych gości. Na podstawie listy obecności Przewodnicząca 

Komisji sprawdziła, niezbędne do prowadzenia obrad i podejmowania prawomocnych uchwał 

i opinii, quorum.  
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Ad pkt 1. Przyjęcie porządku obrad.  

Pani przewodnicząca przedstawiła dzienny porządek obrad, poinformowała także, że do 

członków Komisji wpłynął także aneks w brzmieniu: 

1. Przyjęcie Sprawozdania z prac Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi za 2023 r. 

2. Przyjęcie planu pracy Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi na okres od 1 stycznia 

2024 r. do końca VIII kadencji.  

3. Raport z konsultacji społecznych projektu Polityki rozwoju kultury Miasta Łodzi 2030+.  

4. Raport z konsultacji społecznych dotyczących Gminnego Programu Opieki nad 

Zabytkami Miasta Łodzi na lata 2023-2026.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka zaproponowała rozpatrzenie dziennego 

porządku obrad w następującej kolejności: 

 

2. Przyjęcie protokołu nr 82/XI/2023 z dnia 27 listopada 2023 r. i protokołu 
nr 83/XII/2023 z dnia 19 grudnia 2023 r.  

3. Przyjęcie Sprawozdania z prac Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi za 2023 r. 

4. Przyjęcie planu pracy Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi na okres od 1 stycznia 
2024 r. do końca VIII kadencji.  

5. Sprawy nazewnicze.  

6. Informacja Wydziału Kultury na temat bieżących wydarzeń kulturalnych w Mieście 
Łodzi.  

7. Raport z konsultacji społecznych projektu Polityki rozwoju kultury Miasta Łodzi 2030+.  

8. Raport z konsultacji społecznych dotyczących Gminnego Programu Opieki nad 
Zabytkami Miasta Łodzi na lata 2023-2026.  

9. Sprawy wniesione i wolne wnioski.  

Uwag nie zgłoszono.  

Komisja w głosowaniu przy 11 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się” przyjęła porządek obrad.  

 

Ad pkt 2. Przyjęcie protokołu nr 82/XI/2023 z dnia 27 listopada 2023 r. i protokołu 

nr 83/XII/2023 z dnia 19 grudnia 2023 r.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: poinformowała, że protokoły 

załączono do aktówki. Zapytała o uwagi.  

Uwag nie zgłoszono.  
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Komisja w głosowaniu przy 12 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się” przyjęła protokół nr 82/XI/2023 z dnia 27 listopada 2023 r. i protokół 

nr 83/XII/2023 z dnia 19 grudnia 2023 r.  

Ad pkt 3. Przyjęcie Sprawozdania z prac Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi za 
2023 r. 

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: poinformowała, że sprawozdanie 

załączono do aktówki. Zapytała o uwagi.  

Uwag nie zgłoszono.  

Komisja w głosowaniu przy 12 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się” przyjęła sprawozdanie z prac Komisji Kultury Rady Miejskiej w 

Łodzi za 2023 r. 

 

Ad pkt 4. Przyjęcie planu pracy Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi na okres od 
1 stycznia 2024 r. do końca VIII kadencji.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: poinformowała, że plan pracy 

załączono do aktówki. Zapytała o uwagi.  

Uwag nie zgłoszono.  

Komisja w głosowaniu przy 12 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się” przyjęła plan pracy Komisji Kultury Rady Miejskiej w Łodzi na okres 

od 1 stycznia 2024 r. do końca VIII kadencji. 

 

Ad pkt 5. Sprawy nazewnicze.  

Przewodniczące Komisji radna p. Karolina Kępka powitała na posiedzeniu Komisji 

p. Pawła Michalaka Konsula Honorowego Republiki Albanii w Łodzi.  

Konsul Honorowy Republiki Albanii w Łodzi p. Paweł Michalak: zwrócił się do Komisji 

z prośbą o rozważenie możliwości nadania skwerowi nazwy Jerzego Kstrioty Skanderbega. 

Pan konsul przedstawił sylwetkę proponowanego patrona wraz z usadanieniem wyboru. Jerzy 

Kstriota „był wybitnym bohaterem narodowym i wodzem wojskowym, który odegrał 

kluczową rolę w obronie Albanii przed najeźdźcami. Jego odwaga, siła i oddanie dla sprawy 

narodowej są niezapomniane i nadal inspirują wielu lodzi. Nadanie nazwy skwer Skanderbega 

byłoby nie tylko hołdem dla tej wyjątkowej postaci, ale także wyrazem naszego szacunku. 

Skanderbeg jest symbolem walki o niezależność i wolność, wartości, które są również istotne 
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dla naszej społeczności.”. Propozycja lokalizacji – u zbiegu ulic Kopernika i Gdańskiej, obok 

Wojewódzkiej Biblioteki Publicznej, obok której znajduje się Konsulat Republiki Albanii.  

Pytania.  

Wiceprzewodniczący Komisji radny p. Maciej Rakowski zapytał o przykłady polskich 

nazw w Albanii.  

Konsul Honorowy Republiki Albanii w Łodzi p. Paweł Michalak: poza pomnikiem Jana 

Pawła II, który jest w Iranie, nie mamy takich akcentów.  

Przewodniczące Komisji radna p. Karolina Kępka skierowała pytanie do dyrektora ŁOG-u 

w sprawie proponowanej lokalizacji.  

Zastępca dyrektora ŁOG p. Edyta Majer: tam prawdopodobnie żadnego problemu nie ma. 

Nie mamy bieżącej informacji, ale sprawdzimy.  

Wiceprzewodniczący Komisji radny p. Maciej Rakowski zapytał o powierzchnię działki.  

Dyrektora ŁOG p. Jan Schnerch: powierzchnia 2672 m, ale jest ona zabudowana. Trzeba 

sprawdzić stan prawny działki i pozyskać zgodę właściciela.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: proszę, aby ŁOG zebrał informacje 

w tej sprawie i przekazał je do Komisji. Wtedy będziemy mieli wiedzę, czy istnieje 

techniczna możliwość nadania nazwy dla tej działki.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: wniosek Łódzkiego Szlaku Kobiet w 

sprawie uhonorowania Joanny Kulmowej. Propozycja lokalizacji nowo powstający łącznik, 

czyli pasaż między ulicą Nawrot 10 a placem Komuny Paryskiej. Czy mamy informację z 

ZIM jak przebiega inwestycja i kiedy możemy spodziewać się finału ogólnie? 

Zastępca dyrektora ŁOG p. Edyta Majer: z informacji przekazanej przez ZIM wynika, że 

ta inwestycja zakończy się dopiero w Polowie tego roku.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: w takim razie wniosek Łódzkiego 

Szlaku Kobiet przekazuję do wiadomości Komisji i na razie sprawie nie jest nadany dalszy 

bieg, do czasu formalnej możliwości nadania nazwy.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: wniosek mieszkańca dotyczący 

uhonorowania adwokata Piotra Kona. Chodzi o rondo w ulicy Krakowskiej przy ul. Siewnej. 

Czy w tej sprawie wiadomo, czy inwestycja została już oddana do użytku, czy mamy 

dokumentację powykonawczą? Czy jest już możliwość przygotowywania uchwały? 
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Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: lokalizacja, o której mówimy jest świeżo oddaną 

inwestycją i dość strategicznym miejscem. Rondo jest skończone, ruch jest w trakcie, 

inwentaryzacja jest zakończona i jest możliwość nazwania. Jesteśmy w trakcie zbierania 

opinii. Jest możliwość nazewnicza, a państwa decyzją jest wybór patrona, czy rzeczywiście 

wybór jest na patrona Piotra Kona.  

Radna p. Marta Przywara : kto jest wnioskodawcą tej propozycji nazewniczej? 

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: jest to wniosek mieszkańca Złotna.  

Radna p. Marta Przywara : czy jest już przeprowadzona analiza nazw w tej okolicy? 

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: tak. Jest tutaj bardzo dobre 

uzasadnienie terytorialne tego wniosku, ponieważ w sąsiedztwie wskazanego ronda znajduje 

się osiedla Montwiłła-Mireckiego i patronami ulic tego osiedla są też ludzie związani z walką 

o odzyskanie niepodległości oraz prawa do godnego życia mieszkańców. Adwokat bronił w 

czasach Rewolucji 1905 r. głównie ludzi bardzo ubogich, za prace nie pobierał 

wynagrodzenia, wszystkie zarobione pieniądze poświęcał na cele społeczne. Inni patroni ulic 

na osiedlu Mireckiego, które sąsiaduje z lokalizacją tego ronda, to są ulice: Henryka Barona, 

Feliksa Perla, Ksawerego Praussa oraz Gustawa Daniłowskiego. A poza tym w sąsiedztwie 

mamy park, gdzie mamy pomnik Czynu Rewolucyjnego oraz Pomnik Pamięci Łódzkich 

Rewolucjonistów, Bojowników o Wolność. Również na cmentarzu na Mani znajduje się 

mogiła Rewolucjonistów 1905 r.  

Jedyna wątpliwość jest taka, że istnieje zbieżność jeśli chodzi o nazwisko niedawno zmarłego 

adwokata Piotra Kony. Sugeruję, aby w projekcie nie wpisywać skrótu od zawodu.  

Proponuję przegłosowanie intencji nazewniczej, co pozwoli nam przygotowywać projekt 

uchwały.  

Komisja w głosowaniu przy 11 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się” poparła intencję nazewniczą dotyczącą przygotowania projektu 

uchwały w sprawie nadania rondu nazwy Piotra Kona.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: kolejny wniosek mieszkańca dotyczy 

terenu przy kościele w parafii Najświętszego Zbawiciela, przy al. Włókniarzy. Mowa jest o 

nazwie Bratnia Mogiła. Teren ten nosił taka nazwę przed II wojną światową. Ideą wniosku 

jest powrót do tej nazwy z tego względu, że tam zostali pochowali ludzie z terenów 

bitewnych okalających nasze miasto. Głownie chodzi tutaj o lata I wojny światowej. Z tego 
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co wiem, proboszcz parafii będzie starał się uzyskać opinię IPN i będzie też zawiązany 

komitet, który będzie przygotowywać obchody, które mają mieć miejsce w czerwcu tego 

roku. Jest to moment na przygotowanie projektu uchwały.  

Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: lokalizacja, o której mówimy posiada plan 

zagospodarowania, który powstał w 2001 r. i działka według planu jest trochę węższa niż 

działka ewidencyjna, ponieważ w tej części pozostaje pas na poszerzenie al. Włókniarzy. 

Wobec powyższego musimy się zastanowić, co z tym zrobić, bo trzeba wystąpić do zarządcy 

z wnioskiem o wydzielenie z części tamtej działki, „by nie narazić się na problem przy 

pomyśle poszerzenia alei Włókniarzy”. Musimy mieć około miesiąca na uzgodnienie tego 

tematu.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: po uzgodnieniach wrócimy do sprawy. 

Nie będziemy dziś podejmować intencji nazewniczej póki nie wiemy jak wygląda sprawa z 

działkami.  

Kolejna propozycja nazewnicza to skwer Stare Złotno.  

Tutaj mieliśmy wątpliwość co do przygotowywania miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego. Rozmawiałam z panią dyrektor MPU i ten obszar w ogóle nie jest objęty 

opracowaniem w tym momencie. Działka jest miejska.  

Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: z tym terenem nie wiadomo co będzie. Wprawdzie planu 

nie ma, ale pomysły inwestycyjne są. Naszym zdaniem tę sprawę trzeba odłożyć w czasie.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: cel rady osiedla, czyli podjęcie 

uchwały, aby nadać nazwę dla tego terenu jest jednoznaczny. I to, że nadamy taką nazwę też 

nie zamyka miastu drogi do sprzedaży działki. Tylko pytanie, czy jest to zasadnie, mając taką 

wiedzę, podejmować taką uchwałę? Co możemy odpowiedzieć radzie osiedla? Dziś 

informacji, że działka jest wystawiona na sprzedaż – nie ma. Mimo tego nie będzie 

pozytywnej opinii właściciela.  

Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: teren nie jest w zagospodarowaniu Zarząd Zieleni 

Miejskiej, wydaje się więc, że nadanie nazwy skwerowi, który nie jest w administracji 

instytucji do tego powołanej idzie w kierunku takim, że w tym momencie raczej nie ma 

możliwości nadania nazwy. Teren ma charakter rolny. Ponadto o skwer trzeba będzie dbać i 

tu pytanie – kto będzie gospodarzem terenu. Wydaje się, że sprawa do odłożenia w czasie, do 

chwili pojawienie się konkretnej deklaracji Wydziału Dysponowania Mieniem, czy jest chęć 

zbycia terenu, czy nie.  
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Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: propozycja nazewnicza Rady Osiedla 

Złotno skwer Cyganka.  

Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: proponowana nazwa ma charakter historyczny. Mamy 

opinię Wydziału Dysponowania mieniem, że teren nie będzie przeznaczony do zbycia. Jest to 

ogródek Jordanowski, tam są obszary do ćwiczeń i urządzone piaskownice. teren śmiało 

można nazwać nazwą skwer.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: w uchwale rady osiedla jest użyta 

nazwa „zieleniec Cyganka”. Czy jest to praktykowane, aby w nazwie było słowo: 

„zieleniec”? 

Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: jaka jest różnica między skwerem a zieleńcem? Tam, gdzie  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: w ustawie mówi się o skwerze, dlatego 

pojęcie „zieleniec” wydaje mi się nieprawidłowe. W takim razie proponuję poparcie intencji 

nazewniczej dla nazwy: skwer Cyganka.  

Komisja w głosowaniu przy 7 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się” poparła intencję nazewniczą dotyczącą przygotowania projektu 

uchwały w sprawie nadania skwerowi nazwy Cyganka.  

Dyrektor ŁOG p. Jan Scherach: omówił lokalizacje dla propozycji nazewniczych skwer 

Praw Dziecka i aleja 600-lecia miasta Łodzi.  

 

Ad pkt 6. Informacja Wydziału Kultury na temat bieżących wydarzeń kulturalnych 

w Mieście Łodzi.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: ostatnie życzenia państwa radnych 

były takie, aby tę informację przekazywać do protokołu. Czy coś się w tej sprawie zmieniło? 

Uwag nie zgłoszono.  

Pytania 

Pytań nie zgłoszono.  

Dyskusja.  

Głosów w dyskusji nie zgłoszono.  
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Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: wobec powyższego uważam, że 

informacja jest przyjęta do protokołu.  

 

Ad pkt 7. Raport z konsultacji społecznych projektu Polityki rozwoju kultury Miasta 
Łodzi 2030+.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: raport został załączony do aktówki.  

Pytania 

Pytań nie zgłoszono.  

Dyskusja.  

Głosów w dyskusji nie zgłoszono.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: wobec powyższego uważam, że raport 

jest przyjęta do protokołu. A dodam tylko, że po konsultacjach będzie przygotowywana 

Polityka rozwoju kultury i będziemy oczywiście opiniować niebawem ten projekt uchwały.  

 

Ad pkt 8. Raport z konsultacji społecznych dotyczących Gminnego Programu Opieki 
nad Zabytkami Miasta Łodzi na lata 2023-2026.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: raport został załączony do aktówki.  

Pytania 

Pytań nie zgłoszono.  

Dyskusja.  

Głosów w dyskusji nie zgłoszono.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka: wobec powyższego uważam, że raport 
jest przyjęta do protokołu. 

 

Ad pkt 9. Sprawy wniesione i wolne wnioski.  

Przewodnicząca Komisji Kultury p. Karolina Kępka poinformowała o pismach, które 

wpłynęły do Komisji: 

z Centrum dialogu im. Marka Edelmana w sprawie ustanowienia roku 2024 Rokiem 

Artura Szyka. W 2024 r. przypada 130 rocznica urodzin artysty. Inicjatywa nie należy tylko 

do Komisji, ale także do radnych. Pytanie, czy ktoś z państwa radnych chciałby się podjąć 

przygotowania uchwały.  
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Zgłoszeń nie było.  

W takim razie, jeśli będzie inicjatywa którejś ze stron wskazanych w statucie, wrócimy do 

sprawy.  

Przewodnicząca Komisji Kultury p. Karolina Kępka: do Komisji wpłynęły także pisma: z 

Ministerstwa Kultury o udzielonej dotacji – 2 pisma oraz od Międzyzakładowego Związku 

Zawodowego Pracownicy Bibliotek Łódzkich. Pismo wpłynęło 3 stycznia, załączono je do 

aktówki. Przedmiotem pisma jest apel o podwyżkę wynagrodzeń od stycznia 2024 r. dla 

wszystkich pracowników Biblioteki Miejskiej w Łodzi. Pismo załączono do aktówki. Jest 

również odpowiedź Wydziału Kultury w tej sprawie.  

Radny p. Bartłomiej Dyba – Bojarski: 1) czy wpłynął wniosek mieszkańców o wspólne 

posiedzenie trzech Komisji? 2) czy dyrektorem Wydziału Kultury nadal jest pan Jacek 

Grudzień? 

Przewodnicząca Komisji Kultury p. Karolina Kępka: nie, nie wpłynął wniosek do Komisji 

Kultury, ale wiem, że wpłynął do Przewodniczącego Rady Miejskiej w Łodzi.  

P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Kultury p. Jacek Grudzień: tak, pan Jacek Grudzień 

jest nadal dyrektorem Wydziału Kultury.  

Żadnych spraw w tym punkcie nie zgłoszono.  

Na tym porządek dzienny posiedzenia został wyczerpany.  

Przewodnicząca Komisji radna p. Karolina Kępka podziękowała za udział w obradach 

i zamknęła posiedzenie Komisji.  

 

Protokół sporządziła:   Przewodnicząca Komisji: 

  Monika Olejniczak           Karolina Kępka  


